
...چهره ها و خبر ها
محمدعلی باشه آهنگر بعد از 12 سال دوری 
از تلویزیون، از هفته آینده تصویربرداری 
سریال »پس از آزادی« را آغاز 
ــرد. او آخــریــن بار  خــواهــد ک
سال 85 سریال »تا صبح« را 

روی آنتن داشت.

 پریناز ایزدیار که این روزها »هت تریک« را 
روی پــرده سینماها دارد، احتمالًا نــوروز 
امسال با فیلم »متری شیش و 
حضور  سینماها  در  نیم« 
ــت. او در این  خواهد داش

فیلم نقش کوتاهی دارد.

ســروش صحت در کنار نویسنده دیگری، 
مشغول نگارش فیلم نامه فصل سوم سریال 

ــا« اســــــت و  ــه هـ ــسـ ــانـ ــسـ ــیـ »لـ
تصویربرداری این مجموعه با 
را  لیسانسه ها«  ــوق  »فـ نـــام 

فـــروردیـــن 98 آغـــاز 
خواهد کرد.

ویدا جوان این روزها مشغول بازی در سریال 
»زیر همکف« به کارگردانی بهمن گودرزی 
اســت. او در ایــن سریال با 
ــن گــامــنــو، خــاطــره  ــوم ه
مالکی  بــهــادر  و  حاتمی 

همبازی شده است.

فرهاد اصلانی بعد از فیلم »مغزهای کوچک 
زنگ زده« ساخته هومن سیدی، این روزها با 

فیلم »جن زیبا« حضور ناموفقی 
را در گیشه تجربه می کند. 
 500 از  کمتر  فیلم  ایـــن 

میلیون تومان فروخته 
است.
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 برگزاری بزرگداشت
 فرج ا... سلحشور

فارس - در آستانه سومین سال درگذشت مرحوم فرج ا... سلحشور، آیین گرامی داشت این کارگردان 
و هنرمند انقلابی و متعهد برگزار می شود. این مراسم با حضور خانواده این هنرمند، هنرمندان و 

نمایندگان مجلس امروز چهارشنبه ساعت 15 در خبرگزاری تقریب برگزار می شود.

...سینمای ایران
برگزیدگان بخش تجلی اراده 

ملی جشنواره فجر

در بخش تجلی اراده ملی سی وهفتمین 
جشنواره فیلم فجر، 20 سازمان فیلم های 
برگزیده این رویــداد را از نگاه خود اعلام 

کردند.
ــزارش مهر، مراسم تجلی اراده ملی  به گ
عصر  فجر،  فیلم  جشنواره  سی وهفتمین 
روز دوشنبه ششم اسفندماه در ایوان شمس 
برگزار شد. جوایز سازمان محیط زیست 
به سه فیلم »غلامرضا تختی«، »روزهــای 
نارنجی« و »شبی که ماه کامل شد« اهدا 
وزارت  بشر  حــقــوق  داوران  هیئت  ــد.  ش
دادگستری، تندیس های خــود را به سه 
فیلم »2۳ نفر«، »شبی که ماه کامل شد« 
و »ماجرای نیمروز: رد خــون« اهــدا کرد. 
هیئت داوران معاونت فرهنگی قوه قضاییه 
نیز به فیلم »جمشیدیه« و »یلدا« تندیس اهدا 
کرد. در ادامه تندیس هیئت داوران معاونت 
به  آموزشی وزارت بهداشت،  و  فرهنگی 
سعید روستایی برای فیلم »متری شیش و 

نیم« اهدا شد.
هیئت داوران وزارت ورزش و جوانان هم به 
چهار فیلم »سونامی«، »غلامرضا تختی«، 
»متری شیش و نیم« و »2۳ نفر« جوایزی 
را اهدا کرد. همچنین هیئت داوران بنیاد 
شهید جوایز خود را به فیلم های »2۳ نفر«، 
»ماجرای نیمروز: رد خون« و »شبی که ماه 

کامل شد« اهدا کرد.

...تلویزیون

رضا رفیع مجری ویژه برنامه 
نوروزی شد

برنامه نوروزی شبکه »شما« در سال 98 به 
صورت زنده و با اجرای رضا رفیع روی آنتن 

خواهد رفت.
به گزارش فارس، شبکه تلویزیونی »شما« 
تصمیم دارد برنامه نوروزی خود را که هنوز 
ــده و از  ــورت زن نــام آن قطعی نشده بــه ص
خانه یکی از مفاخر ایرانی روی آنتن ببرد. 
اجــرای این برنامه تلویزیونی را رضا رفیع 
بر عهده خواهد داشت و بناست برنامه از 
حدود شش ساعت قبل از تحویل سال آغاز 
شود و تا حدود دو ساعت پس از آن ادامه 
داشته باشد. محور اصلی برنامه امسال 
را که با حضور افراد مختلف همراه خواهد 
بــود، مباحث فرهنگی تشکیل می دهد و 
قرار نیست مخاطبان برنامه شاهد حضور 
آن  بــه سلبریتی در  مــعــروف  مهمان های 

باشند.

...سینمای جهان
 رکورد فروش ماهانه تاریخ 

سینما شکست

سینمای چین با ثبت فروش 1/6 میلیارد 
دلاری در ماه فوریه، رکورد فروش ماهانه 
تاریخ سینمای جهان را به نام خود ثبت کرد.

ــزارش ایسنا، سینمای چین به لطف  به گ
ــال جدید  اکـــران فیلم های جــدیــد در س
توانست در ماه فوریه فروشی حدود 10/75 
میلیارد یوان معادل 1/6  میلیارد دلار به 
ــورد فــروش ماهانه تاریخ  دســت آورد تا رک
سینما در یک بازار سینمایی را به نام خود 
ثبت کند. این دومین بار پس از فوریه سال 
2018 میلادی اســت که سینمای چین 
موفق به ثبت چنین رکـــوردی در فروش 

ماهانه می شود.
فیلم »جهان سرگردان« پرفروش ترین فیلم 
یک هفته اخیر سینمای چین بــوده است 
و از تاریخ 18 تا 2۴ فوریه 80/6 میلیون 
دلار کسب کرد. این فیلم در 20 روز نخست 
اکران خود تا به امروز بیش از 620 میلیون 

دلار فروش داشته است. 

گفت وگو با امیرحسین شجاعی عکاس »رگ خواب« و »مغزهای کوچک زنگ زده«

سینما از قاب یک عکاس سینما

تصمیم کاهانی، صدای شریکش را درآورد
حواشی مربوط به ماجرای فیلم توقیف شده »وقت داریم حالا« به 
کارگردانی عبدالرضا کاهانی همچنان ادامه دارد. ماجرای این 
فیلم از آن جا شروع شد که کاهانی عکسی از فهرست ممیزی های 
اعمال شده ارشاد را منتشر کرد و گفت که حاضر نیست آن موارد 
را در فیلم اعمال کند. بعد از آن پارسایی مدیرکل نمایش خانگی 
سازمان سینمایی تکلیف این فیلم را روشن و اعلام کرد که »وقت 
داریم حالا« برای اکران در گروه هنر و تجربه، نیازمند تغییرات 
اساسی است. او به این موضوع هم اشاره کرد که در غیر این صورت 

این فیلم اکران نخواهد شد.
تیم  بازیکن سابق  ایــن اظهارنظرها واکــنــش مجتبی جــبــاری 
فوتبال استقلال را که سرمایه گذار فیلم »وقت داریم حالا« است، 
برانگیخت. جباری در مصاحبه ای از تصمیم خودخواهانه کاهانی 
برای اکران نشدن فیلم انتقاد کرد. او در این گفت وگو ابهاماتی را 

در خصوص میزان فروش فیلم در اکران خارجی نیز مطرح کرد 
و گفت: چون کاهانی طبق قرارداد عمل نکرده و با بازگرداندن 
سرمایه اش موافقت نکرده، از او شکایت کرده است. جباری از 
برخورد کاهانی نیز ناراضی است و در این مصاحبه گفته است: 
»مواردی را در فهرست این ممیزی ها می بینم و از نحوه برخورد و 
صحبت کردنش اصلا مطمئن نیستم که همان فیلم را به من نشان 

داده یا اصلا کاملش را نشانم داده است.«
عبدالرضا کاهانی روز گذشته در واکنش به اظهارات مجتبی جباری 
ادعا کرد او و وزارت ارشاد با یکدیگر معامله کرده اند و جباری به 
کمک ارشاد آمده! کاهانی بعد از فیلم شکست خورده اش یعنی 
»خانم یایا« که در گیشه موفقیتی به دست نیاورد، اکنون دوباره 
جنجال تازه ای را به راه انداخته است. برخوردهای گذشته کاهانی 
و سازمان سینمایی بر سر فیلم های قبلی او، سرنوشت فیلم جدید 

را مبهم تر از گذشته می کند. او امسال اعتراف کرد که با فریب 
اعضای شورای پروانه نمایش، »بی خود و بی جهت« را بدون اعمال 
ممیزی های ارشاد، نمایش داده است! اتفاقاتی که به نظر می رسد 

سرنوشت فیلم را به سمت توقیف همیشگی سوق دهد.

...خبر
پخش سریال شهید باکری 

همزمان با روز شهردار

مجموعه داستانی »آقای شهردار« در آستانه 
روز شهردار به کارگردانی مهدی رمضانی به 

زودی روی آنتن شبکه یک می رود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مهدی 
رمضانی کارگردان مجموعه داستانی »آقای 
شهردار« اظهار کرد: »آقای شهردار در قالب 
داستان های کوتاه، برگرفته از زندگی شهید 
مهدی باکری به خصوص فعالیت ایشان 
درشــهــرداری ارومیه ساخته شده است.« 
به گفته او »رفتگر«، »سیل«، »کارگر جدید 
آسفالت« و »کاپشن در دوران کودکی« از 
داستان های این مجموعه است. مجموعه 
داستانی »آقای شهردار« قرار است از 25 
اسفند همزمان با روز شهردار از شبکه یک 

پخش شود.

مائده کاشیان - عکاسان سینما هنرمندانی 
هستند که واسطه پیوند سینما با هنر عکاسی 
می شوند و از لنز دوربین عکاسی خود، از زاویه 
فراتری به فیلم های سینمایی نگاه می کنند. 
آن ها حس بازیگر، فضای سکانس خاص فیلم 
و زیبایی های صحنه ای را که کارگردان چیده 
است به زبان عکس ترجمه می کنند. امیرحسین 
شجاعی یکی از همین مترجمانی است که کار 
عکاسی سینما را با سریال »وضعیت سفید« به 
کارگردانی حمید نعمت ا... آغاز   و تا به حال از 
فیلم هایی مانند »ابد و یک روز«، »ویلایی ها« 
و... قاب های زیبایی ثبت کرده است. شجاعی 
در سی وپنجمین دوره جشنواره فجر، سیمرغ 
بهترین عکس را برای فیلم »رگ خواب« از آن 
خود کرد و در جشنواره سی وهفتم نیز برای 
ــگ زده«  عکاسی فیلم »مــغــزهــای کــوچــک زن
نامزد دریافت سیمرغ شده بود. درباره رسالت 
عکاس سینما، سختی های عکاسی از فیلم ها و 
ویــژگــی هــای 
عــــکــــس 
یــــــــــک 
با  فیلم، 

امیرحسین شجاعی گفت وگویی کرده ایم که در 
ادامه می خوانید.

هدف از عکاسی از فیلم ها چیست، مثلا 	 
داشته  پیش زمینه  فیلم  فضای  از  مخاطب 

باشد؟
-هدف اصلی به طور کلی همان تبلیغات است، 
ــور نیست کــه مخاطب  ــن ط ــا همیشه هــم ای ام
بخواهد از طریق عکس ها پیش زمینه ای داشته 
باشد چون خیلی ها سعی می کنند گمراه کنند. 
در واقع هر فیلمی سیاست خاص خودش را دارد، 
بعضی ها هم اصــولا تصمیمی ندارند، چون از 
فیلم ها عکاسی می شود آن ها هم سعی می کنند 
یک عکاس بیاورند، زیاد برایشان مهم نیست یا 

برنامه خاصی ندارند.
در طول فیلم برداری سر صحنه هستید؟	 

-شیوه کار هر عکاسی فرق می کند. نمی توانم 
اعتماد کنم تا مرا برای صحنه ها آفیش کنند، 
فکر نمی کنم کسی بتواند این را درست تشخیص 
بدهد که چه صحنه ای عکس دارد و چه صحنه ای 
عکس نــدارد. بنابراین اصــولا هر روز، سر همه 
سکانس ها هستم. البته   به این معنا نیست که از 
همه سکانس ها عکاسی کنم، ممکن است یک 

روز سر صحنه باشم و عکسی نگیرم.
چطور تشخیص می دهید که به قول خودتان 	 

یک صحنه  عکس دارد؟
-می توانم به نسبت میزانسنی که سر صحنه داده 
می شود بفهمم. ممکن است در فیلم نامه فکر کنم 
این صحنه عکس ندارد یا چون نمی دانم بازیگر 
چطور بــازی می کند، احساس کنم عکس 
ندارد، اما وقتی که سر صحنه هستم با توجه 
به میزانسنی که به بازیگران و چیزهای 
موجود در صحنه داده مــی شــود، آن جا 
متوجه می شوم که می تواند عکس خوبی 
احساس  دلیل  همین  به  باشد.  داشته 

می کنم همیشه باید حضور داشته باشم.
مــعــمــولا هــنــگــام عــکــاســی فیلم، 	 

از بازیگران می خواهید ژســت خاصی 
بگیرند یا بــدون ایــن که آمادگی داشته 

باشند عکاسی می کنید؟
-تا جایی که بتوانم پلان را تکرار نمی کنم اما 

اگر شرایط خاصی در صحنه باشد، مثلا آن لحظه 
در صحنه جا نشوم و لحظه ای را که باید عکاسی 
کنم از دست بدهم، از بازیگر می خواهم که دوباره 
برایم تکرار کند اما سعی می کنم چنین چیزی را 

نخواهم.
کدام فیلم یا عکس هایتان را بیشتر دوست 	 

دارید؟
-همه  را دوست دارم، شاید یک یا دو فیلم باشد 
که نتوانستم درست عکاسی کنم یا ناموفق بودم، 
بقیه را نه این که موفق باشم اما عکس هایشان را 

دوست دارم.
چرا نتوانستید؟	 

ــون بقیه هم نمی دانستند دارنـــد چه کار  -چ
می کنند، کارگردان نمی دانست چه می گیرد، 
فیلم نامه مبهم بود، فیلم بردار در اختیار کار نبود و 
اعتقادی به پروژه نداشت، همه چیز روی هوا بود. 
خب قطعا عکس های من هم جهت خاصی نمی 
گرفت یعنی خیلی منفعل و بی خاصیت می شد. 
ــا بــیــنــدازم، می گویم  ــردن آن ه نمی خواهم گ

احساس می کنم از پایه خیلی چیزها غلط بود.
تعامل شما با کارگردان و بازیگران فیلم ها 	 

چطور است؟
ــودش را  ــلاق خ -هــر کــارگــردان و بازیگری اخ
دارد و باید با هرکدام آن طور که فکر می کنی 
بی دردسرتر است رفتار کرد، البته منظورم این 

نیست که همه دردسر دارند.
ممکن است گاهی صحنه را بگیرند، بعد 	 

دوباره ژست بگیرند تا شما عکس بگیرید؟
-بله می شود دوباره صحنه را تکرار کنیم اما من 
اصولا از عکس هایی که این طوری گرفته می شود 
راضی نیستم. چون بازیگر و عوامل پشت دوربین 
انرژی کافی برای این که صحنه درست تکرار شود 
نمی گذارند، بنابراین عکسش هم ویژگی خاصی 

ندارد اما خب استثنا هم وجود داشته است.
مثلا چه کسانی؟	 

-خانم لیلا حاتمی سخت ترین پلان هایی را که 
بازی کرده وقتی من خواستم برایم تکرار کند، با 
همان انرژی تکرار کرده. سر فیلم »رگ خواب« 
یک سکانس داشتیم که از ترس توفان می رفتند 
زیر پتو، پلانی که خانم حاتمی زیر پتو بازی کرد 

فکر کنم دو یا سه دقیقه بود اما ایشان دو، سه 
برابر این زمان را گذاشت که عکسش را بگیریم، 
هر مدلی که من گفتم دوباره گریه کردند و اصلا 
اذیت نمی کردند. تقریبا 95 درصد علاقه ای به 

همکاری ندارند.
شما به کارکرد تبلیغاتی بــرای عکاسی از 	 

فیلم، قائل هستید و به ایــن کــارکــرد علاقه  
دارید؟

-راستش من خودم به هیچ عنوان دوست ندارم 
خارج از چیزی که فیلم برداری می شود عکاسی 
کنم، مثلا ژستی بگیریم که در آن صحنه نبوده. 
اما بعضی جاها می طلبد. وقتی داشتم سریال 
»شهرزاد 1« را عکاسی می کردم گفتم کاورها 
را عکاسی کنیم، آن جا لوکیشن های قشنگ 
یک  می شد  کامل  داشتیم،  بلند  سقف های  و 
استودیوی خیلی جالب باشد. می توانستم از 
آدمــی که فکر می کردم می تواند گریم جالبی 
بکند با پزهای مختلف، برای عکس تبلیغاتی روی 
جلد عکس بگیرم اما همکاری نکردند. با این که 
»شهرزاد 1« بودجه اش میلیاردی بود، هنگامی 
که من خواستم یک ست فلاش استودیو برایم 
بیاورند می گفتند پول نیست! در کمال تعجب 
هیچ همکاری با من نمی کردند و برایشان مهم 
نبود عکس های تبلیغاتی بگیریم. نه این که فکر 
ما باشد، مثل سریال های بزرگ دنیا یک سری 
آن جا  خب  بگیریم.  هم  تبلیغاتی  عکس های 
می طلبید اما درباره فیلم سینمایی فکر می کنم 
ایــن کــار بهشان نمی خورد که  بیشتر فیلم ها 
بخواهی خارج از فیلم ژستی را عکاسی و بعد از 
آن استفاده تبلیغاتی کنی. در نهایت کلا ترجیحم 
این است که خارج از صحنه ای که فیلم برداری 

می شود به هیچ عنوان عکسی نگیرم.


